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Oud en nieuw.
Hoe het oude jaar eruit ziet? Als een oud mannetje. Dat weet ik, 
want ik kwam hem vanochtend tegen. Hij keek sip en somber en 
sikkeneurig. Had het oude jaar te veel oliebollen op? Ja, dat ook. 
Hij zat naast een pan oliebollen die halfleeg was. De rest van die 
oliebollen zat in zijn buik. Geen wonder dat hij sip en somber en 
sikkeneurig keek. Maar er was nog iets, iets veel ergers. Het oude 
jaar wist dat het zijn laatste dag was. Vandaag kwam hij aan zijn 
eind. Vind je het gek dat hij sip en somber en sikkeneurig keek? 
Een engel had het ook gezien. Nu zijn engelen meestal vrolijk. En zij 
zijn ook nog vriendelijk. Vandaar dat de engel naast het oude jaar 
ging zitten en vroeg waarom hij zo sip en somber en sikkeneurig 
keek. Het oude jaar vertelde van zijn verdriet: het was zijn laatste 
dag. De engel begreep het.‘ Maar’, zei de engel, ‘heb je dan niet dat 
doosje gevonden?’  ‘Een doosje?’ vroeg het oudejaar verwonderd? 
‘Waar dan?’  ‘Goed zoeken,’ zei de engel, ‘iedereen krijgt zo’n doos-
je mee in zijn leven.’ Het oude jaar keek in de pan met oliebollen, 
maar vond daar geen doosje. Hij keek in zijn jaszak, maar daar zat 
ook geen doosje. Hij liep naar de kerk, want een engel… natuurlijk, 
die heeft met de kerk te maken. Maar daar vond het oude jaar ook 
geen doosje. Ook niet in het weiland, op het strand of in zijn sok. 
Waar kon dat doosje toch zijn?
De engel glimlachte. Nu ben je al zo oud, maar je weet nog steeds 
niet waar het belangrijkste te vinden is. Het oude jaar keek de 
engel heel verbaasd aan. ‘Waar dan?’ De engel antwoordde: ‘Het 
belangrijkste zit in je hart, domoor.’ Het oude jaar keek in zijn hart 
en jawel, daar stond het, een mooi geel doosje met een blauw lintje 
eromheen. Het oude jaar pakte het doosje, maakte het open en 
daarin lag een briefje. Het oude jaar zette zijn leesbril op en las het 
hardop voor: ‘Elk einde is een nieuw begin’. Het oude jaar keek de 
engel vragend aan: ‘Is het waar?’  ‘Het is waar,’ zei de engel. 
Het is een boodschap uit de hemel en het ligt in ieders hart verbor-
gen. Jammer dat zo veel mensen dat steeds weer vergeten. Het 
oude jaar keek nu niet meer sip en somber en sikkeneurig. En ’s 
nachts om twaalf uur merkte hij dat het waar was. Zijn einde was 
een nieuw begin. Hij heette niet meer 2023 maar 2024. Hij voelde 
zich weer jong worden en hij had een goed voornemen: om nooit 
meer die boodschap te vergeten van de hemel. ‘Elk einde is een 
nieuw begin.’ O ja, en ook om niet te veel oliebollen meer te eten. 
(Bron: https://stephandejong.nl)
Ik wens u allen een vreugdevol 2024.

Afke den Hollander.

Jaargang 21, nummer 12  31 december 2023
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Natuurlijk heb ook ik liever dat ook het weer wat mee werkt, en 
voor mij zou al die regen gewoon sneeuw mogen zijn. Maar ja, 
voor anderen dan weer alleen maar droog en iets koeler. Goed 
dat we het weer niet kunnen regelen. 
December is altijd een op alle fronten drukke maand. Tot gis-
teren druk met de afwerking van de landelijke collecte van het 
Leger des Heils en verder lekker bezig met allerlei kerstvierin-
gen. In eigen zaal maar ook in een ijskoude, maar door hetgeen 
waar wij mee bezig waren toch weer warme, kerk samen met 
bewoners van de opvang in Heerlen en met omwonenden. 
IJskoud maar toch fijn kunnen blazen en fijn om dan mensen 
mee te horen zingen “Nu syt wellekome” en “Stille Nacht” en 
zo meer. Door ziekte en werk weinig muzikanten en zo in de 
ene kerk met z’n vieren en in de andere zelfs maar met twee. 
Samen met Afke een duet gevormd. Zo ook in Ryckholt waar de 
pastoor wel heel even de verwarming wat opschaalde en waar 
de kerk vol was met omwonenden, medewerkers, en mensen 
vanuit de pas geopende Domus aldaar. Na afloop verder ken-
nismaken en bijpraten daar in die prachtige opvang en fijn te 
horen van omwonenden dat zij er geen probleem mee hebben. 
Ook heel fijn dat we weer een groot aantal mensen met wie 
we door het jaar heen zelf, of via Maatschappelijk werkers, 
budgetbegeleiders, schuldhulpmaatjes in contact zijn mochten 
verblijden met een kerstpakket. Geen pakket met een of ander 
luxe ding er in maar een pakket waar ze wat aan hebben en 
waar ook lekkere dingen in zitten. 
En tussen de bedrijven door ook nog wat dingen voor Begra-
fenisvereniging en FKB en wat administratieve achterstanden 
weg werken. 

En natuurlijk ook ontspannen een stukje wandelen hier in de 
natuur en genieten van het steeds hoger komende water, 
daarbij wetende dat het zeker niet te hoog zal gaan worden, en 
vervolgens ook weer het te zien zakken. De ene dag prachtige 
golven door de heel harde wind en een andere dag dan weer 
heel rustig kabbelend. 

En ook dit jaar weer een Kerstpakket kunnen regelen voor de 
73 vrijwilligers van de Stichting Leefbaarheid. Chauffeurs, plan-
ners, bestuursleden. Samen met een 2-tal chauffeurs en enkele 
bestuursleden die pakketten rondbrengen. Leuke gesprekjes! 
Heel fijn om te kunnen en mogen doen! Fijn dat we met de 
Wensauto’s ook in deze tijd toch kunnen rijden voor de kwets-
baren onder ons en dat sedert twee maanden zelfs met een 3e 
wensbus. Drie prachtige Mercedes E-Vito’s. Fijn om te kunnen 
regelen dat de formele overdracht over twee weken, in aanwe-
zigheid van gedeputeerde en wethouder, plaatsvindt  We gaan 
er, in en voor het Gemeentehuis, een feestje van maken!  

Mijn gedachtekronkel?
Gedachten gaan uit naar bestuurders van onze verenigingen. 
Sommigen die het gewoon nu even rustig aan kunnen doen, 
anderen die nu te maken hebben met allerlei hectiek. Samen 
leven we toe naar de jaarwisseling en het nieuwe jaar. 

Meer samen, samen meer!

(J.J. den Hollander – Voorzitter FKB – Illikhoven, 29 december 
2023).

Het blijft een heel mooie periode
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De Laatste Eer Heerhugowaard 100 jaar

Begrafenisvereniging De Laatste Eer in Heerhugowaard bestaat 100 jaar. De vereniging stond op zater-
dag 16 december stil bij een eeuw uitvaarthistorie in Heerhugowaard.
De begrafenisvereniging werd in 1923 opgericht, leden hebben recht op onder andere natura hulp bij 
overlijden. Denk dan aan de opbaring, verzorging, rouwvervoer en de plechtigheid. Op 16 december gaf De 
Laatste Eer een presentatie over haar geschiedenis. De bijeenkomst duurde van 14.00 tot 16.00 uur en 
werd gehouden in ontmoetingscentrum de Brink, aan de Middenweg 168 in Heerhugowaard.

Pers: 04-12-2023, Sjaak. 

HEERHUGOWAARD - Elke week staan diverse verenigingen in de krant die een jubile-
um te vieren hebben, maar een uitvaartvereniging die 100 jaar bestaat zie je niet veel 
.’De Laatste Eer’ in Heerhugowaard, opgericht op 17 december 1923, verzorgt uitvaart-
diensten in crematoria, rouwcentrums, kerken, begraafplaatsen of op een natuurbe-
graafplaats. De vereniging werkt zonder winstoogmerk met veel vrijwilligers als be-
stuursleden en dragers. 
 

‘

Een uitvaart blijft 
altijd triest, maar als 
je het goed doet krijg 
je er zo veel moois voor 
terug.’ (Foto: Archief)

“Begin vorige eeuw was het gewoon dat als er iemand overleed, familie en buren de uitvaart regelden. 
Men deed wat noodzakelijk was” vertellen penningmeester Cor van Leijen en voorzitter/secretaris Marco 
Kroon. Op steeds meer plekken in het land ging de burenhulp over tot organiseren in uitvaartverenigingen 
en zo is op 17 december 1923 Algemene Uitvaartvereniging ‘De Laatste Eer’ ontstaan in Heerhugowaard. 

Zonder winstoogmerk

‘De Laatste Eer’ nam in 1974 de gereformeerde Uitvaartvereniging Helpt Elkander over, is lid van de lan-
delijke FKB (federatie voor begrafenisinstellingen zonder winstoogmerk) en de Stichting Samenwerkende 
Uitvaartverenigingen Noord-Holland. Leden en donateurs hebben recht op een natura-vergoeding voor 
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de kosten van uitvaartleider, dragers, rouwauto en rouwcentrum tot een maximaal bedrag. De vereniging 
heeft een samenwerkingsverband met uitvaartverzekering Twenthe NV voor bijkomende kosten zoals een 
uitvaartkist, rouwkaarten, advertentie en eventueel een grafsteen. “Veel mensen denken dat als ze verze-
kerd zijn alles is geregeld, maar dat is niet zo. Alleen als je lid of donateur bent van een uitvaartvereniging 
zijn de mensen zo’n 2.000 euro goedkoper uit en wordt alles geregeld”, aldus Cor en Marco.

De afgelopen 100 jaar heeft de vereniging slechts vier vaste uitvaartleiders gehad: de heren Krijgsman, 
Bakker en Van Leijen en de huidige uitvaartleider, Els Jonker. De heren Kramer en Blomsma vervulden de rol 
tijdelijk. Sinds de oprichting is er veel bewaard gebleven: notulen, ledenbestanden, met de hand geschre-
ven contributieboekjes en zelfs de eerste uitvaartpakken, hoeden en handschoenen zijn er nog.

Stilhouden

Waarom kies je ervoor om in je vrije tijd met iets treurigs als uitvaarten bezig te zijn? Voor Cor en Marco 
geldt dat ze het ‘vak’ zijn ingegroeid. Cors vader was penningmeester/secretaris. “Vanaf mijn jeugd ben ik 
erin meegegroeid, de vereniging was toen nog klein en iedereen kende elkaar. Als er iemand was overleden 
moest ik dat stilhouden totdat het bericht in de krant stond. Op m’n zestiende haalde ik met de brommer 
de contributie op en in 1986 kwam ik in het bestuur. Ik nam daarna het penningmeesterschap van mijn 
vader over en ben inmiddels al 55 jaar betrokken bij ‘De Laatste Eer’. 

Marco’s vader was bestuurslid maar verhuisde op een gegeven moment naar Schoorl. Een paar jaar daarna 
belde Cor Marco op of hij interesse had om in het bestuur te komen en zo geschiedde in 1991. Na acht jaar 
nam hij de voorzittershamer over van de heer J. Rietbergen. Maar hun belangeloze inzet voor de uitvaart-
vereniging heeft niet alleen te maken met de genen. “Het blijft altijd triest, dat is gewoon zo, maar als 
je het goed doet krijg je er zo veel moois voor terug. Je neemt veel werk uit handen omdat mensen niet 
weten hoe ze het moeten aanpakken en wat er allemaal mogelijk is. Onze uitvaartleider heeft altijd wel een 
mooie en goede oplossing om de uitvaart plechtig te laten verlopen.”

Presentatie

Zaterdag 16 december houdt ‘De Laatste Eer van 14.00 tot 16.00 uur doorlopend een presentatie in 
ontmoetingscentrum De Brink aan de Middenweg 168 in Heerhugowaard. Leden, donateurs, vrijwilligers 
en natuurlijk ook andere belangstellenden zijn van harte welkom om een blik te werpen op 100 jaar uit-
vaarthistorie. Voor informatie staat het bestuur voor je klaar. 
Meer informatie vind je op www.delaatsteeerheerhugowaard.nl.

Bron: Rodi.nl/dijkenwaard, 01-12-2023, Sjaak. 
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Actuarieel Rapport
Een enkele keer komt het voor dat een vereniging via de vragenlijst of anderszins aangeeft dat zij een 
Actuarieel Rapport hebben laten opstellen door b.v. een R.A. Accountant. 
Een R.A. Accountant opereert in een heel ander vakgebied en heeft een heel andere expertise dan een 
Actuaris. 
Wij verzoeken onze leden er alert op te zijn dat het Actuariële Rapport wordt opgesteld door een Actuaris 
AG, zoals afgesproken in ons Financieel Statuut. 

Het eenvoudigste is dan om dat te laten doen door ActWell, Actuaris AG Jan Voois. Indien opgesteld door 
een andere Actuaris AG dan, zoals ook overeengekomen in het Financieel Statuut, een afschrift toezenden 
aan ActWell zodat de rapportage aan FKB compleet blijft. 

Begrafenisvereniging RIP de Wijk-IJhorst zoekt foto’s
DE WIJK - In verband met ons 100-jarig bestaan in 2024 zijn wij op zoek naar beeldmateriaal (foto’s – 
filmpjes) van uitvaarten uit de regio De Wijk - IJhorst voor onze archieven.

 

Denk hierbij aan foto’s van rouwvoertuigen, bloemstukken en kleding. Neem contact met ons op via 06-
27485613 (Dennis Pekel), 06-15463699 (Gea Koster) of secretarisrip@gmail.com (Henry Linthorst), en wij 
komen graag bij u thuis om de foto’s te scannen, of u kunt ze opsturen. Afleveren op Dorpsstraat 75 (Alie 
de Jonge-Bouwknegt) in De Wijk is ook mogelijk.

Bron: weblog-dewolden, 20-12-2023, Sjaak. 
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BIJZONDER, REGISTRATIE YR-FKB!

LAATSTE EUROPESE MAATSCHAPPIJ ZWAAIT FOKKER 100 
UIT
 

 
Het Roemeense Carpatair heeft als laatste Europese luchtvaartmaatschappij de Fokker 
100 uitgezwaaid. Het toestel met registratie YR-FKB vertrok woensdag vanuit Timisoara 
naar Woensdrecht voor de overdracht aan een anonieme koper.

Carpatair voerde de laatste jaren chartervluchten uit met twee Fokker 100’s. Van het andere toestel (de 
ex-YR-FZA) werd vorige week al afscheid genomen: dat exemplaar is ook naar Woensdrecht gegaan. Met 
dat vliegtuig vloog FC Twente deze zomer nog naar Riga voor een Europese wedstrijd.
Het allerlaatste toestel, de YR-FKB, werd 32 jaar geleden door Fokker aan American Airlines geleverd. 
Daar vloog het tot 2004 voor. Het toestel ging daarna naar het Canadese Jetsgo, maar die maatschappij 
ging al een jaar later failliet, en vervolgens kwam het bij Carpatair terecht.
Er is nu geen enkele Europese luchtvaartmaatschappij meer die met de Fokker 100 vliegt. Wel gebruikt de 
Slowaakse overheid nog twee exemplaren als regeringsvliegtuig. Wie nog met het grootste in Nederland 
gebouwde vliegtuig wil vliegen, kan onder meer in Australië en Iran terecht.
Carpatair heeft de Fokker 100’s vervangen door tweedehands Airbus A319’s. Die zijn jonger, hebben meer 
capaciteit en verbruiken minder brandstof per passagier.

Bron: Luchtvaartnieuws.nl, 30-11-2023, ingezonden door Frenk Lardinois die het bijzondere van 
de registratie opviel, YR -  FKB. 

| Foto: Carpatair
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Oisterwijks Uitvaartcentrum gaat sluiten
Het uitvaartcentrum ’t Seuverick aan de Moergestelseweg in Oisterwijk sluit per 1 januari haar deuren.
 

Het uitvaartcentrum in Oisterwijk 
sluit haar deuren (Bron: Dela).

Uitvaartorganisatie Dela nam het pand in 2010 over van Uitvaartvereniging Oisterwijk en nam het in ge-
bruik voor verzorgen, opbaren en afscheid nemen van overledenen. De uitvaartceremonie met aansluitend 
begrafenis of crematie vindt sinds 2013 elders plaats.

Het uitvaartcentrum is, behoudens tijdens bezoek door nabestaanden, gesloten en er zijn normaal geen 
personeelsleden aanwezig. Die werken in Hilvarenbeek of Tilburg. Omdat het gebouw aan een verduurza-
ming toe is, parkeren lastig is en het pand deels leeg staat, blijkt het openhouden van deze locatie niet 
efficiënt.

Vanaf 1 januari vinden de werkzaamheden en voorbereidingen op de uitvaart voor inwoners uit de gemeen-
te Oisterwijk plaats in Hilvarenbeek. Die locatie kent net als die in Oisterwijk een kleinschalig karakter. Ook 
is de locatie in Tilburg beschikbaar.
Volgens locatiemanager Chantal Wilthagen zal het ‘even wennen zijn voor de inwoners uit Oisterwijk.’ Voor 
de kosten of verzekering is er geen verandering.

Update
Medio januari zo is het plan, komt uitvaartorganisatie Memorta met een uitvaartcentrum aan de Langven-
nen Noord in Oisterwijk. Het zal afhankelijk zijn van de uitvaartverzekering of daar gebruik van gemaakt kan 
worden binnen de polis. 

Bron: Oisterwijk Nieuws, 20-12-2023, Sjaak. 
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Begrafenisondernemer bedenkt theatershow: ‘In de 
schouwburg kun je beter nadenken over je uitvaart dan 
aan de keukentafel’
 

Roel Arts in de schouwburg van Venray, waar op 4 april ‘De show van je leven’ wordt opgevoerd. — 
© Laura Euwes-Schapendonk/Laura Fotostudio

Venray - Steeds meer mensen denken voor hun dood na over hoe hun uitvaart eruit moet zien. Met een the-
atershow in de Venrayse schouwburg wil Briensveld Uitvaartverzorging uit Leunen de fantasie prikkelen.

De oudere generatie weet precies hoe het ging bij de katholieke uitvaart: het begon met het Requiem 
Aeternam en eindigde met In Paradisum. De overledene en de nabestaanden hadden geen inspraak. De 
begrafenisondernemer zorgde voor de praktische gang van zaken en het café voor de koffietafel.

De laatste jaren willen steeds meer mensen die weten dat ze gaan overlijden en nabestaanden zelf be-
palen hoe hun afscheid eruitziet. De kerk is als afscheidsplek ingeruild voor het café, het restaurant, het 
gemeenschapshuis, de bedrijfshal of de achtertuin. Niet het ingetogen Gregoriaanse koor zingt, maar de 
uitbundige zanger van Rammstein. „Alles kan”, zegt Roel Arts van Briensveld Uitvaartverzorging in Leunen. 
Toch kan een uitvaart volgens hem nog beter, nog persoonlijker. „Een uitvaart moet zijn zoals de overlede-
ne dat wil, niet zoals anderen vinden dat het zou moeten gaan omdat het nu eenmaal zo hoort”, zegt Arts.
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Inspiratie

Hij is al tijden op zoek naar mogelijkheden om mensen inspiratie te geven voor hun eigen uitvaart of die van 
een dierbare, om hen te prikkelen zodat ze ideeën krijgen. Daarvoor heeft hij bijvoorbeeld al twee jaar een 
podcast. Toen hij bij een voorstelling in het theater zat, kreeg hij een ingeving: een theatershow over de 
uitvaart. Arts: „Een uitvaart is een beleving. Eigenlijk ben ik als uitvaartondernemer een live event mana-
ger.”

Op 4 april is in de Venrayse schouwburg de eenmalige opvoering van De show van je leven. Geen houten 
doodskist op het podium met een spreker in zwart pak, maar zang en dans. Een heuse professionele thea-
tershow, bedoeld om mensen te prikkelen en na te laten denken over hun eigen, persoonlijke uitvaart. Een 
afscheid waarvan de bezoekers zeggen: ja, dat was ie. Arts: „Een theater is daar een uitermate geschikte 
plek voor, daar voel je je op je gemak. Daar kun je praten over de dood en kun je inspiratie krijgen, het is 
een betere plek dan de keukentafel.”

Spannend

Wat vindt pa Gerrit Arts, die in 1999 de uitvaartonderneming begon omdat hij toen al vond dat het allemaal 
wel wat persoonlijker kon en dit jaar afscheid nam van het bedrijf, van de capriolen van zijn zoon? „Hij vond 
het in het begin wel spannend, dit zou hij zelf nooit hebben gedaan. Nu vindt hij het goed dat er een frisse 
wind waait.”

Link https://www.limburger.nl/cnt/dmf20231222_95488616, ingezonden door Frenk Lardinois. 
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Een kartonnen uitvaartkist: dit zijn de voor-en nadelen
 

Steeds meer mensen kiezen voor een duurzame uitvaart. Zij worden begraven zonder kist óf met een kist 
van milieuvriendelijk materiaal. Een optie is de kartonnen uitvaartkist. Hoe werkt dat en hoe duur is het? 
Radar zocht het voor je uit.

Een kartonnen uitvaartkist
Een kartonnen uitvaartkist kun je al bestellen vanaf honderd euro. Je hebt ze in verschillende maten en 
kleuren. Vaak is de kist al een dag nadat je de bestelling hebt geplaatst in huis. Radar stelt René van der 
Woerd, leverancier van uitvaartkisten, vragen over de kartonnen uitvaartkist. 

Wat zijn de voor-en nadelen van een kartonnen uitvaartkist?
“Het voordeel van een kartonnen uitvaartkist is dat het een natuurvriendelijke uitvaartkist is die snel weer 
terug wordt opgenomen in de natuur”, licht Van der Woerd toe. De kist is dus biologisch afbreekbaar en 
daarmee geschikt voor een natuurbegraafplaats. Ook is de kartonnen uitvaartkist vaak goedkoper dan 
uitvaartkisten van andere materialen. 

Het nadeel van een kartonnen uitvaartkist is dat karton reageert op water. “Vocht en karton gaan niet 
goed samen”, vertelt Van der Woerd. “Wij geven aan dat er pas ingekist kan worden op de dag van de uit-
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vaart, dit in verband met het vocht wat vrijkomt uit het lichaam maar ook vanuit de koeling.”

Indien een nabestaande kiest voor een kartonnen lijkkist, zijn er dan nog speciale 
aanpassingen in het proces van opbaren, de uitvaart of ceremonie en het begra-
ven/cremeren?
Een kartonnen uitvaartkist is zowel geschikt voor een crematie, als voor een begrafenis. Moet je, wanneer 
je kiest voor een kartonnen uitvaartkist, een uitvaart hierop aanpassen? “De kartonnen uitvaartkist heeft 
geen speciale aanpassingen nodig in het gehele proces.Wel kan het opbaren pas op de dag van de uit-
vaart. Bij crematie dient daarnaast een nat laken op de uitvaartkist gelegd te worden voordat de uitvaart-
kist de oven in gaat.”

Zijn kartonnen uitvaartkisten toekomstbestendig?
Volgens Van der Woerd worden kartonnen uitvaartkisten “redelijk vaak gebruikt.” Of de kartonnen uitvaart-
kist ook in de toekomst veel gebruikt zal gaan worden? “De kartonnen uitvaartkisten zijn zeker toekomst-
bestendig, dit omdat ze ook op een natuurbegraafplaats zijn toegestaan”, licht Van der Woerd toe. 

Ondanks dat de kisten met regelmaat worden afgenomen, denkt de uitvaartondernemer niet dat kartonnen 
uitvaartkisten de markt zullen “overnemen”, maar het zal zeker “goed aanwezig zijn”, denkt Van der Woerd. 
“Zoals nu ook al het geval is zal deze uitvaartkist zeker naast de andere afgenomen blijven worden.”

‘Stop mij maar in een doos’
Is het aan te raden een kartonnen uitvaartkist te gebruiken? “Het is altijd een keus van de familie. De uit-
drukking “stop mij maar in een kartonnen doos (of kliko) komt nog weleens voor.”

Bron: Radar, 30-11-2023, Sjaak. 
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Herdenkingsbijeenkomst op begraafplaats

De Laatste Eer Westerhaar - Vriezenveensewijk organiseert 
een herdenkingsbijeenkomst op de algemene begraafplaats 
te Westerhaar - Vriezenveensewijk

Begrafenisvereniging De Laatste Eer Westerhaar - Vriezenveensewijk organiseert op woensdag 27 

december haar jaarlijkse herdenkingsbijeenkomst, deze vindt plaats op de algemene begraafplaats aan 

de Sibculoseweg. Het wordt een avond met een neutraal karakter, met muziek van Soli Deo Gloria en 

toepasselijke muziek via CD. Er wordt een woord gesproken en tevens worden de naam van de dierbare(n) 

genoemd. Mocht uw dierbare(n) niet op deze begraafplaats rusten, is bijgezet of uitgestrooid, maar u wil 

wel graag hun naam of namen genoemd hebben dan kan dit natuurlijk ook. Bent u slecht ter been, laat het 

u niet tegenhouden om te komen, als u dit doorgeeft dan zal een stoel voor u klaar staan waar u tijdens de 

bijeenkomst kan zitten. Bij het uitspreken van de naam van uw dierbare(n) wordt een kaarsje aangestoken, 

deze zal u door begrafenisvereniging De Laatste Eer aangeboden worden en u mag deze op het graf of an-

dere gedenkplek van uw dierbare(n) neer zetten na afloop van de bijeenkomst. Na afloop is er gelegenheid 

een vrijwillige bijdrage te geven voor de gemaakte kosten. Bij slecht weer is de bijeenkomst in het mortua-

rium aan de Hoofdweg 170. U bent welkom.

Bron: De toren van Twentherand, 09-12-2023, Sjaak. 
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Hoe verloopt het ruimen van een graf?
Tweemaal is er melding gemaakt van menselijke resten die boven de grond lagen op de begraafplaats 
Tussen de Bergen in Roermond. Op 24 mei ontdekte een nabestaande menselijke resten van een begraven 
familielid. In juni trof dezelfde persoon bij een ander graf stoffelijke resten aan.
Waarschijnlijk zijn deze menselijke resten naar boven gekomen tijdens (her)begravingswerkzaamheden. 
Maar hoe verloopt het proces van het ruimen van een graf?

Onderzoek
Na ontvangst van de twee meldingen heeft het college van burgemeester en wethouders in Roermond op-
dracht gegeven tot een onderzoek. Het verschijnen van menselijke resten bovengronds is niet ongebruike-
lijk. Medewerkers van de begraafplaats in Roermond vertelden de onderzoekers dat (wilde) dieren graven 
op de begraafplaats, waardoor soms menselijke resten bloot kwamen te liggen.

Verzamelgraf
Het ruimen van een graf gebeurt meestal twee dagen voor een nieuwe begrafenis. Een graafmachine 
maakt het graf open. De grond wordt verwijderd met behulp van een zogenoemde knijpbak, waarna graf-
delvers eventuele stoffelijke resten opsporen en in een speciale zak plaatsen. Deze zak wordt vervolgens 
herbegraven in een verzamelgraf.

 

Controle
Na het openen van het graf wordt nogmaals gecontroleerd op achtergebleven stoffelijke resten, en wordt 
ook nagegaan of het graf klaar is voor een nieuwe begrafenis. Tijdens het onderzoek bij de begraafplaats 
in Roermond is opgemerkt dat met name de nadruk lag op het controleren of het graf er netjes bij lag, in 
plaats van of er nog menselijke resten lagen.
Een andere methode voor het ruimen is het zogenoemde ‘schudden’, waarbij de menselijke resten worden 
opgegraven en op een diepere locatie herbegraven. Bovenop wordt dan een nieuw graf gemaakt. Deze 
methode wordt echter niet vaak toegepast, schrijft het onderzoeksbureau.

Communicatie
Bij de begraafplaats Tussen de Bergen zijn geen ernstige tekortkomingen geconstateerd. Het onder-
zoeksbureau adviseert echter om elk aspect van het ruimen van een graf vast te leggen in een protocol. 
Bovendien dient er een eindverantwoordelijke te worden aangewezen voor het ruimen van een graf, en zou 
de communicatie tussen de verschillende partijen verbeterd moeten worden, volgens het onderzoeksbu-
reau.

Bron: 1Limburg.nl, 02-12-2023, Sjaak. De Klimaatoptimisten
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Maak kennis met de rouwbakfiets: 
‘Ook na de dood kun je nog ecologisch zijn’
 

Het is een primeur 
voor België: bij  be-
grafenisondernemer 
Aeternia kun je je met 
een cargofiets naar je 
laatste rustplaats la-
ten brengen. Een cruci-
ale stap naar groenere 
uitvaarten, maar de 
wetgeving blijft achter.

Uit stof zijt gij geboren, tot stof zult gij wederkeren. En tussenin stoot u een hoop fijnstof en broeikasgas-
sen uit. Wie ecologisch door het leven gaat, probeert die uitstoot tot een minimum te beperken. Maar ook 
na de dood blijft u nog even uitstoten: zelfs een begrafenis belast het klimaat.

Daar wil Cédric Vanhorenbeke wat aan doen. Net als zijn grootvader en vader is hij begrafenisondernemer. 
Tien jaar geleden stapte hij uit de familiezaak en richtte de coöperatie Alveus op om ecologische uitvaar-
ten te organiseren. Als kers op de groene taart is Cédric nu eigenaar van de eerste elektrische bakfiets in 
België die dienstdoet als lijkwagen.

Hoe kwam u op het idee van de ‘rouwbakfiets’?
Cédric Vanhorenbeke: Lijkwagens hebben grote V8-motoren en verbruiken al gauw 13 liter per 100 
km. Vanuit ecologisch oogpunt kon ik dat niet langer verantwoorden. Eerst had ik het plan om een elektri-
sche auto als lijkwagen te gebruiken. Tesla heeft rouwauto’s in zijn gamma, maar die zijn bijzonder duur. 
Toen de cargofietsen aan populariteit wonnen, begon ik te denken aan die mogelijkheid.

Was u de eerste met het idee om een bakfiets om te bouwen tot lijkwagen?
Vanhorenbeke: Nee, in Parijs was er al een vrouw met een corbicyclette (samentrekking van corbillard 
(lijkwagen) en bicyclette, nvdr.). Ik heb haar opgezocht, maar haar fiets had een heel lange voorkant, waar-
door je een slecht zicht op de weg had. In onze rouwbakfiets zit de kist diagonaal gekanteld, zodat de 
bestuurder de weg wel goed ziet. Bovendien heb ik camera’s voor- en achteraan om het verkeer in het oog 
te houden.

Zult u met uw rouwbakfiets een wezenlijk verschil maken in de strijd tegen de klimaat-
opwarming? Is hij niet eerder een promostunt?
Vanhorenbeke: De rouwbakfiets heeft natuurlijk een symbolische waarde. Hij is het sluitstuk van een lange 
zoektocht naar het meest ecologische uitvaartconcept. Ook de kist of urne, de keuze van teraardebe-
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stelling en dergelijke spelen een grote rol. Een crematie verbruikt gemiddeld 30 liter benzine. Dat is niet 
enorm, maar voor iemand die al vijftig jaar met de fiets rijdt, is het niet consequent om na zijn dood plots 
wel te vervuilen. Daarom bieden wij ook kisten uit gerecycleerde materialen aan.

Waarin verschilt een uitvaart met de rouwbakfiets nog van klassieke uitvaarten?
Vanhorenbeke: Ik heb de rouwbakfiets nog maar enkele weken, de eerste uitvaart moet nog plaatsvinden. 
Het zal ongetwijfeld een heel andere ervaring zijn dan een klassieke rouwstoet. We zullen traag naar de 
laatste rustplaats fietsen. Iedereen die wil, kan meefietsen en onderweg een praatje slaan. We stippelen 
rustige routes uit langs parken, zodat we onderweg ook pauzes voor bezinning kunnen inlassen.

 © Debby Termonia
U stamt uit een familie van begrafenisonderne-
mers. Waarom bent u uit de zaak van uw vader 
gestapt?
Vanhorenbeke: Ik vind het moreel verwerpelijk hoe veel 
begrafenisondernemers te werk gaan. Dan heb ik het 
niet alleen over het ecologische aspect, maar ook over 
de prijs. Een doodskist die 200 euro kost, wordt soms 
verkocht voor 2000 euro. Dat vind ik niet normaal. Hoe 
kun je aan een rouwende familie een maandsalaris vragen 
voor één telefoontje om die kist te bestellen? Uit die 
verontwaardiging is de coöperatie Alveus gegroeid, die 
ondertussen 300 leden telt.

Wat houdt een ecologische uitvaart verder nog 
in?
Vanhorenbeke: Vroeger lachten collega’s met me toen 
we een rieten doodskist in ons gamma opnamen. Ze 
vergeleken ze met een wasmand. Vandaag wil iedereen 
‘eco’ zijn en doen veel begrafenisondernemers zich groe-
ner voor dan ze zijn. Als een ‘ecologische kist’ uit China 
of Indonesië komt, is dat quatsch. Vraag altijd naar de 
herkomst van het hout.

Als wij een lokale vakman vragen om een houten kist te maken, is dat met gecertificeerd hout uit duurzaam 
beheerd bos. Maar we verkiezen urnen en kisten uit karton of wilg. Uit gerecycleerd karton kun je makkelijk 
een kist maken. Onze specialiteit zijn gevlochten ‘levende urnes’ van wilgentakken. Als je die in de grond 
steekt, groeit er een wilg uit.

Is dat allemaal wel wettelijk?
Vanhorenbeke: We doen niets buiten de wet. Vlaanderen heeft altijd kartonnen doodskisten toegestaan. 
In Wallonië zijn ze pas sinds 2016 legaal. Bovendien heeft Vlaanderen een verbod op onnatuurlijke materi-
alen in doodskisten. In Wallonië kun je nog steeds plastic of polyester in een kist verwerken, wat uiteraard 
vervuilend is. Vlaanderen loopt echt voorop.
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Is in Vlaanderen dan alles mogelijk op het vlak van ecologisch sterven?
Vanhorenbeke: Nee, er zijn innovatieve methodes die in het buitenland kunnen en hier niet. Elke maand krijg 
ik vragen over humusatie, wat neerkomt op het laten composteren van het lichaam. Je wordt niet begra-
ven of gecremeerd, maar gewikkeld in een bio-afbreekbare linnen doek en op de bodem gelegd met een 
laag plantaardige mix eroverheen.
Waarom? Als je een lichaam meters diep begraaft, kan het niet natuurlijk ontbinden. Zo diep onder de 
grond is er geen zuurstof voor insecten en organismen die het lichaam afbreken. Daar mummificeert of 
fermenteert het lichaam, wat ervoor zorgt dat er vervuilende vloeistoffen als ammoniak uit het lichaam 
lekken. Humusatie kan dat vermijden, maar het is wettelijk niet toegestaan in België.

Zijn er nog innovatieve alternatieven voor cremeren of begraven die bij ons nog niet 
kunnen?
Vanhorenbeke: Je kunt ook oplossen in water. Dat is energiezuiniger dan cremeren, maar de afvalstoffen 
komen in het water terecht, dus dat is geen goed idee. Cryomatie, een vorm van biocrematie, vind ik wel in-
teressant. Daarbij wordt het lichaam gevriesdroogd en op een triltafel gelegd die de moleculen afbreekt. 
Zo kom je ook bij een hoopje as uit, maar zonder de uitstoot van de crematie.

Tot slot: bent u zich bewust van het negatieve imago dat bakfietsen bij sommige Vlamin-
gen hebben?
Vanhorenbeke: Dat hebben we al gemerkt op sociale media, ja. Dat fanatieke autobestuurders de rouw-
bakfiets ‘brol’ vinden, daar heb ik vrede mee. Wij willen automobilisten zo min mogelijk storen. We zoeken 
voor onze rouwstoet groene ruimtes en fietspaden op. Wees gerust, ik ga niet op de autoweg rijden met 
de rouwbakfiets.

Bron: Knack.be, 02-12-2023, Sjaak. 
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Ruzie bij uitvaartvereniging over uitkering: 
’Vergeleken met anderen zijn wij nog coulant, daar krijg je 
helemaal niets’

 

Steeds meer overledenen kiezen voor een bijzondere ’uitvaart op maat’, die reguliere uitvaartvereni-
gingen volgens opstandige leden niet kunnen bieden.© Foto Marc Moussault

Coen van de Luytgaarden
Gisteren om 20:01
Sint Maartensbrug

Leden van de uitvaartvereniging Zijpe zijn flink verdeeld over de uitkering die wordt verstrekt als zij geen 
gebruik maken van de diensten van de uitvaartvereniging. Het bestuur is genoodzaakt een ledenraadple-
ging te houden.
Dat blijkt uit een brief die de uitvaartvereniging heeft verspreid onder de ruim zestienhonderd aangesloten 
leden. Die wonen aan de Grote Sloot en in de kustplaatsen Sint Maartenszee, Petten, Sint Maartensvlot-
brug, Burgerbrug, Callantsoog en ’t Zand.

Het principe van een uitvaartvereniging is eenvoudig. Aangesloten leden betalen jaarlijks contributie en als 
tegenprestatie verzorgt de vereniging de complete uitvaart. Dat geldt voor zowel de traditionele teraar-
debestelling als crematie. Bij de ceremonie worden alle basiskosten vergoed. „We regelen alles, van A tot 
Z”, aldus uitvaartverzorgster Anita Messelaar namens de Zijper vereniging. 
Echter, steeds meer leden geven de voorkeur aan een andere uitvaartverzorger die niet is aangesloten bij 
de vereniging. In dat geval, zo schrijven de regels voor, wordt er vijfhonderd euro ingehouden op de uitke-
ring van duizend euro.
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Dat nu levert steeds vaker discussie op, zo blijkt uit de brief. ’Naar ons inzicht is de hoogte van deze inhou-
ding niet onredelijk’, aldus het bestuur dat met het oog op de ledenvergadering drie opties voorstelt. Of 
handhaving van inhouding van vijfhonderd euro, of inhouding van 350 euro, of inhouding van tweehonderd 
euro.

Verder wil de penningmeester niet gaan. ’Afschaffing van de inhouding dus uitbetaling van het volledige 
bedrag ook aan leden die geen gebruik van onze uitvaartvereniging, is voor ons niet acceptabel’, staat in 
correspondentie aan leden.

Desgevraagd vindt penningmeester Marrie Schuur het ’heel vervelend’ dat de kwestie via leden is uitge-
lekt. „Dat hebben ze achter onze rug gedaan en dat is erg vervelend want dit gaat alleen onze leden aan.”

Zij blijft echter bij haar standpunt: „Doel van onze vereniging is om uitvaarten goed verzorgd en zo betaal-
baar mogelijk te houden. Wij worden ook geconfronteerd met stijgende kosten. Zo vraagt bijvoorbeeld 
het crematorium een extra energietoeslag en ook de brandstof voor onze wagens wordt steeds duurder. 
Verder huren wij een uitvaartcentrum van de gemeente in Sint Maartensbrug.”

Penningmeester Schuur is ervan overtuigd ’dat deze kwestie bij veel meer uitvaartverenigingen speelt’. 
„Ik vind dat wij nog heel coulant zijn. Bij andere verenigingen krijg je helemaal niets uitgekeerd als je geen 
gebruik maakt van hun diensten.”

Oleahof Den Helder
De kwestie is uiterst delicaat en wordt in de funerale gelederen in de Noordkop met interesse gevolgd. 
Ook door Edger van der Laan van Oleahof Uitvaartzorg Den Helder/Julianadorp. Oleahof Uitvaartzorg komt 
voort uit de vroegere Uitvaartvereniging Den Helder.

Van Laan spreekt zich niet expliciet uit over de hoogte van de uitkering. „Alles valt of staat met de regels 
die je met elkaar hebt afgesproken en wat hierover in de statuten is vastgelegd. Dat geldt in principe voor 
elke vereniging.”

Voor zover Nieuwedieper Van der Laan bekend, stamt het fenomeen uitvaartvereniging uit vroeger tijden. 
„Toen had je grote groepen die het beduidend minder hadden. Door hun lidmaatschap van zo’n vereniging 
was het toch mogelijk hen een waardig afscheid te bieden. Wat op zich een heel sociale gedachte is. Maar 
je krijgt tegenwoordig steeds meer marktwerking. Misschien moet je je afvragen of dit principe nog wel 
houdbaar is.”

’Niet onredelijk’
Saillant is wat de uitvaartvereniging Zijpe in de gewraakte brief stelt over de uitkering: ’In de statuten 
staat niets over de inhouding van de uitkering bij overlijden. Volgens artikel vijf van het huishoudelijk regle-
ment bepaalt het bestuur de hoogte van dit ingehouden bedrag. Naar ons inzicht is de hoogte ervan niet 
onredelijk.’

Bron: Ingezonden door “Laatste Eer – Wognum”, zij staan los van dit artikel. 
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Schokkende blunder: familie ontdekt dat ziekenhuis ver-
keerde lichaam cremeerde
Een ziekenhuis in Wales heeft een enorme blunder be-
gaan door twee lichamen met elkaar om te wisselen. De 
nabestaanden van een van de overledenen kwamen er 
tijdens de begrafenis achter dat het verkeerde lichaam 
in de kist lag.
 
The Grange University Hospital bleek het verkeerde 
lichaam gecremeerd te hebben. Daardoor moest de fami-
lie niet alleen een tweede begrafenis organiseren, maar kon dat ook niet op de manier zoals de overledene 
het had gewild.
«We zijn er echt kapot van en nemen de volledige verantwoordelijkheid», klinkt het bij de CEO van het zie-
kenhuis, Nicola Prygodzicz. «Er zijn niet genoeg woorden om uit te drukken hoeveel spijt we hebben.»

Menselijke fout
Prygodzicz benadrukt dat het om een geïsoleerd geval gaat: «We willen het publiek ook geruststellen. We 
hebben deze fout via onze eigen procedures ontdekt en na een evaluatie zijn we tot de conclusie gekomen 
dat het om een geïsoleerde menselijke fout gaat. We onderzoeken dit verder en houden de families op de 
hoogte.»

Bron: Metrotime.nl, 11-12-2023, Sjaak. 

Britse familie cremeert verkeerde na blunder ziekenhuis: 
‘Spijt ons enorm’

Een familie in Groot-Brittannië heeft drie weken geleden een verkeerd lichaam gecre-
meerd bij een uitvaart. De NHS, de landelijke gezondheidsorganisatie in het land, heeft 
haar excuses aangeboden voor de ‘mix-up’ in een ziekenhuis in het zuiden van Wales.

  Picture-Alliance / Uwe Lein
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De familie cremeerde het lichaan van iemand die voor zover bekend geen nabestaanden had, meldt de Brit-
se krant The Guardian. Inmiddels is er een tweede uitvaart met het juiste lichaam geweest.

‘Diepbedroefd’
Een woordvoerder van de lokale gezondheidsraad van de NHS in het zuiden van Wales zegt ‘diepbedroefd’ 
te zijn door de fout. “Woorden schieten tekort om te zeggen hoezeer ons het spijt. We hebben de familie 
gesproken en hen volledig geïnformeerd over de situatie.”

 

Hij benadrukt verder dat het om een ‘exceptionele situatie’ gaat. “We zijn er zeker van dat dit een enkele, 
menselijke fout is geweest.”

Onderzoek
De NHS is een intern onderzoek gestart naar hoe het kon gebeuren dat de lichamen zijn verwisseld. “Het 
spijt ons enorm.”

Bron: RTLnieuws, 09-12-2023, Sjaak. 
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VATICAAN
Wel in een urn, niet in een armband: wat mag van de Kerk 
met de as van een overledene?
 

Paus Franciscus bezoekt een Romeinse begraafplaats tijdens Allerzielen in 2016. Foto: CNS - L’Os-
servatore Romano

Het Dicasterie voor de Geloofsleer heeft duidelijk gemaakt wat er met de as van overle-
den personen mag gebeuren na een crematie. Het uitgangspunt daarbij is respect voor 
de overledene; “misbruik” is niet toegestaan.

Kardinaal Matteo Zuppi, die ook aartsbisschop van Bologna is, merkte dat in zijn aartsbisdom het aantal 
crematies toeneemt ten opzichte van de hoeveelheid begrafenissen. Dat leverde ook heel wat vragen op 
vanuit nabestaanden: wat mag er volgens de Kerk eigenlijk wel en niet met de as van overleden personen?

Crematies in de meerderheid
Daarop besloot Zuppi twee vragen in te dienen bij het Dicasterie voor de Geloofsleer, het Vaticaanse 
‘ministerie’ dat over zulke zaken gaat. Kardinaal Zuppi wilde twee dingen weten: is het mogelijk om op een 
kerkhof een gewijde ruimte voor urnen (zoals een urnenmuur) in te richten, en mogen nabestaanden (een 
deel van) de as van een dierbare bewaren op een plek die betekenis heeft?
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Ook in Nederland worden de meeste overleden personen tegenwoordig gecremeerd. Al sinds 2003 zijn 
crematies jaarlijks in de meerderheid. In 2022 noteerde de Landelijke Vereniging voor Crematoria dat 67 
procent van de overledenen gecremeerd wordt. De Kerk houdt niet bij of overledenen gecremeerd of be-
graven worden, maar ook katholieke nabestaanden kiezen tegenwoordig vaak voor een crematie.

‘Gebed en herinnering’
Kardinaal Victor Fernandez, prefect van het Dicasterie voor de Geloofsleer, heeft de vragen van kardinaal 
Zuppi eerder deze maand beantwoord. Die antwoorden, die ook zijn goedgekeurd door paus Franciscus, zijn 
begin deze week door het Vaticaan gepubliceerd.

Het antwoord van het Dicasterie voor de Geloofsleer op Zuppi’s vragen komt in beide gevallen neer op ‘ja’. 
As hoort op een gewijde plek bewaard te worden, zoals een kerkhof, schrijft Fernandez. Daarmee wordt 
verzekerd dat “de overledenen mee worden genomen in de gebeden en de herinneringen van de geloofs-
gemeenschap” en wordt voorkomen “dat de stoffelijke resten van de gestorvenen met een gebrek aan 
respect behandeld worden, of misbruikt worden voor bijgelovige praktijken”.

Betekenisvolle plaats
Om die “respectvolle behandeling” te verzekeren, staat het kerkrecht niet toe dat as uitgestrooid wordt, 
bijvoorbeeld in de zee of in de natuur. Ook het verwerken van de as van een overledene – zoals in een sie-
raad of een tatoeage – vindt de Kerk geen goed idee.

 
Een urnenmuur op een katholieke begraafplaats in Noordwijk. Foto: Wikimedia Commons - Ru-
dolphous
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In zijn antwoord op kardinaal Zuppi’s tweede vraag nuanceert kardinaal Fernandez dat gegeven. Hij legt uit 
dat het “in overleg met de burgerlijke autoriteiten bespreekbaar is” wanneer een familie een gedeelte van 
de as van een overledene op een betekenisvolle plaats wil bewaren. De voorwaarde daarvoor is wel dat 
iedere vorm van misbruik moet worden uitgesloten en dat de as op een “gewijde plek” bewaard wordt.

Opstanding
Fernandez legt verder uit dat het geloof leert dat alle gestorvenen ooit weer zullen opstaan en een nieuw, 
tastbaar lichaam krijgen. Dat gaat waarschijnlijk niet om het herstel van de materie waaruit het oude 
lichaam bestond, vermoedt de kardinaal; het nieuwe lichaam wordt niet als een puzzel opgebouwd uit de 
resten van het oude.

“Omdat het geen eenvoudige heropstanding van het lichaam is, kan deze opstanding zelfs plaatsvinden als 
het lichaam totaal vernietigd of uiteengevallen is”, aldus kardinaal Fernandez. “Dit helpt ons te begrijpen 
waarom in veel urnen de as van de overledenen samen wordt bewaard en niet apart.”

Bron: Katholiek Nieuwsblad, 15-12-2023, Sjaak. 
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Foto: Trudy Kroese

‘Winteravond op Rustoord is voor herhaling vatbaar’
DIEMEN - Voor herhaling vatbaar, was de mening van de aanwezigen op donderdag 14 december bij de - 
waarschijnlijk eerste - Winteravond op begraafplaats Rustoord. 

Aan het eind van de avond kwam uit de gespreksgroepjes naar voren: “We hebben fijne gesprekken gehad 
en ook zeker iets van elkaar geleerd!” En: “Wij kwamen op het idee om verhalen over onze familiegeschie-
denis niet alleen door te vertellen, maar ook op papier te zetten. In een album met foto’s erbij, iets blij-
vends.” 
In de sfeervol verlichte koffiekamer van de begraafplaats was ruimte om met aandacht voor elkaar van ge-
dachten te wisselen over het leven. Wat het leven soms zo ingewikkeld maakt, en hoe je daar op een mooie 
manier toch de zin van kunt inzien.
Chris Beekman van Mea Vota Uitvaartverzorging vertelde over zijn ervaringen. Vooral hoeveel rust het 
geeft als de uitvaart in overleg met de overledene is voorbereid. Verder beantwoordde hij vragen over 
keuzemogelijkheden bij een begrafenis of een crematie. Dat het niet altijd een kist hoeft te worden, want 
een mand van wilgentakken is ook mooi. Hoe een begrafenis gaat op een natuurbegraafplaats. Dat er op 
Rustoord nog veel plek is en dat het bestuur samen met de gemeente ook na een crematie een gedenk-
plek voor nabestaanden gaat inrichten. 
Voor wie Rustoord nog niet kende, waren er foto’s te zien van deze mooie, oude begraafplaats. Een rij fak-
kels en lichtjes verlichtte het pad voor de bezoekers.

Bron: Diemer nieuws, 23-12-2023, Sjaak.
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